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تازهها

»رادیو قرآن« 
اولین مکان بازدید سرافراز

محمد س��رافراز، رئیس سازمان  
صداوس��یما در اولی��ن بازدی��د 
خود ب��ه رادی��و ق��رآن رفت و 
باهمکاران خ��ود گفت وگو کرد. 
محمد سرافراز، ریاست سازمان 
صداوسیما با حضور سرزده در استودیوی پخش رادیو 
قرآن، ضمن بازدی��د از این مجموعه به گفت وگو با 
همکاران حاضر در استودیو پرداخت. در این بازدید 
که همزمان با پخش برنامه صبحگاهی »والشمس« 
بود، سرافراز برای همکاران رادیو قرآن آرزوی توفیق، 

زیر سایه الطاف الهی و قرآن کریم کرد.

عبدی پور: »پاپ« را 
به جشنواره فیلم فجر می فرستم

احس��ان عبدی پ��ور، کارگردان 
»پاپ« گف��ت: فرم جش��نواره 
فیلم فجر را برای فیلم سینمایی 
»پ��اپ« پر ک��ردم البته ممکن 
اس��ت به خاطر حضور فیلم در 
فس��تیوال  امکان حضور در بخش رقابتی را نداشته 
باشد. در سی و یکمین جشنواره فیلم فجر، احسان 
عبدی پور با فیلم  »تنهای تنه��ای تنها« کارگردان 
جوان و نام آش��نای سینمای ایران شد. فیلم روایتی 
انس��انی و بوم��ی از نگاه صلح طلب ایرانیان اس��ت. 
»تنهای تنهای تنها« شهریور ماه 92 اکران عمومی 
ش��د. در آن روزها عبدی پور از ساخت دومین فیلم 
بلندش به نام »پاپ« خبر داد. تنها چیزی که درباره 
این فیلم می توان گفت اینکه »پاپ« فیلمی درباره 
جوانان، مهاجرت و اوضاع اجتماعی امروز کشورمان 
است. »پاپ« به جش��نواره فیلم فجر سال گذشته 
نرس��ید. اما عبدی پور در گفت وگو با تسنیم گفت: 
فرم جشنواره فیلم فجر را برای فیلم »پاپ« پر کردم 
البته ممکن است به خاطر حضور فیلم در فستیوال  
امکان حضور در بخش رقابتی را نداشته باشد و در 
بخش خارج از مس��ابقه شرکت کند. این کارگردان 
جوان س��ینمای ایران این روزها مشغول بازنویسی 
فیلمنامه جدیدش اس��ت. این فیل��م فضایی کاملًا 
متفاوت با 2 س��اخته قبلی اش دارد و قرار است در 
بوشهر و ایتالیا فیلمبرداری شود. سومین فیلم بلند 
سینمایی احسان عبدی پور درباره طغیان چند جوان 
اس��ت و تهیه کنندگی این کار را  مهتاب کرامتی و 

طهورا ابوالقاسمی برعهده دارند.

هوشیاری ضعیف دوتارنواز 
پیشکسوت خراسان

ذوالفق��ار عس��گریان دوتارن��واز 
پیشکس��وت منطقه خراس��ان 
در بیمارس��تان بس��تری شد و 
هوش��یاری وی ضعیف اس��ت. 
محسن عسگریان فرزند ذوالفقار 
عسگریان دوتارنواز پیشکسوت خراسانی در گفت وگو 
با  مهر درباره وضعیت سلامت پدرش اینگونه گفت: 
در حال حاضر پدر در بیمارستان امام رضا)ع( بستری 
است و پزشکان مراقب وی هس��تند. وی ادامه داد: 
به دلیل یک س��رماخوردگی، ریه های پدرم عفونت 
کرد و به همین دلیل در بیمارستان بستری شد. به 
گفته وی، هوشیاری ذوالفقار عسگریان ضعیف است 
ولی پزش��کان مراقبت های ویژه را در نظر گرفته اند. 
عسگریان درباره مسائل بیمه ای و مالی نیز عنوان کرد 

که مسؤولان همراهی های لازم را کرده اند.

»از رباط تا فرات« در آستانه چاپ
 یکی از نویس��ندگان خاطرات جن��گ با بیان 
اینکه تکرار در روایات اس��ارتگاه ها اش��کالی بر این 
آثار نیس��ت، گفت: با وجود این نویسندگان باید به 
این بیندیشند که با چه کاری می توانند در خاطرات 
جذابی��ت ایجاد ک��رده و از تکرار دور ش��وند. جواد 
کامور بخش��ایش، نویسنده و پژوهشگر حوزه تاریخ 
ش��فاهی، در گفت وگو با  تسنیم، با اشاره به آثار در 
دست تدوین خود، گفت: به تازگی تألیف و تدوین 
خاط��رات علی اصغر رباط جزی را در کتابی با عنوان 
»از رب��اط تا فرات« به اتمام رس��اندم. این اثر در 8 
فصل یا »دروازه« تدوین ش��ده که به خاطرات وی 
از دوره اس��ارت می پردازد. وی با بیان اینکه این اثر 
برای چاپ به انتش��ارات س��وره مهر سپرده شده و 
امیدوارم بزودی به چاپ برسد، ادامه داد: »علی اصغر 
رباط جزی«، ش��کنجه های زیادی را متحمل شده 
و در عین حال در بس��یاری از ح��وادث و رویدادها، 
نقش آفرین بوده است. این اثر به دوران زندگی وی 
در س��ال های پیش از جنگ، دوره اس��ارت و بعد از 
آن می پ��ردازد. رباط جزی ع��لاوه بر اینکه خاطرات 
خوبی از دوره اس��ارتش دارد، تجربه های خوبی هم 
از فعالیت هایش در زمین��ه اقدامات فرهنگی خود 
در اسارتگاه ها دارد.این نویسنده افزود: به نظرم این 
کتاب در حالی که روایتی از وضعیت فیزیکی اس��را 
ارائه می دهد، به بعدی پرداخته نشده نیز توجه دارد 
و آن فعالیت های فرهنگی ای بوده که اسرا در طول 
دوران اسارت آنها را انجام می دادند. کامور بخشایش 
با اشاره به اینکه کتاب های اسرا در حال تکرار شدن 
اس��ت، یادآور ش��د: یکی از دلایل ای��ن امر، روایت 
خاطرات از سوی کسانی است که همگی در کنار هم 
در یک چهاردیواری زندگی می کردند البته به نظر 
من روایت چند نفر از یک واقعه اینچنینی مشکلی 
ندارد، چرا که هر یک از زاویه دید خود به این واقعه 
می نگرند. این روایت ها برای تحلیل شخصیت افرادی 
که در اسارتگاه ها بودند، خوب و مفید است. با وجود 
این، نویسندگان خود باید به این توجه داشته باشند 
که به چه نکاتی بپردازند که به تکرار نیفتند. »از رباط 
تا فرات« به کوشش این نویسنده قرار است از سوی 

انتشارات سوره مهر روانه بازار کتاب شود.

مردم خرمشهر
»شیار ۱۴۳« را می بینند

 نخستین نشست اکران مردمی 
فیلم س��ینمایی »شیار ۱۴۳« 
س��اخته نرگس آبیار با حضور 
عوامل فیلم ام��روز )29 آبان( 
و ب��ا تجلیل از ۴ مادر ش��هید 
در تالار خلیج فارس خرمش��هر برگزار می ش��ود. 
نخستین نشس��ت عوامل این فیلم سینمایی در 
شهرستان ها با مردم خرمشهر آغاز می شود گروه 
تولید به گلزار شهدای آبادان می رود و پس از آن 
فیلم س��ینمایی »شیار ۱۴۳« ساعت ۱8 در تالار 
خلیج فارس نمایش داده می شود. پس از نمایش 
نشست دوستانه ای بین عوامل تولید و مخاطبان 
حاضر در تالار خلیج فارس برگزار می شود و نرگس 
آبیار کارگردان، محمد حسین قاسمی تهیه کننده و 
گلاره عباسی بازیگر به پرسش های حضار پاسخ 
خواهند داد. در پایان مراسم نرگس آبیار به همراه 
سایر عوامل از ۴ مادر شهید خرمشهری و آبادانی 
که فرزندان خود را در جنگ تحمیلی از دس��ت 

داده اند، تجلیل خواهند کرد.

مجید مظفری 
سریال »صیاد دل ها« را می سازد

تهیه کننده سریال »صیاد دل ها« 
از ن��گارش فیلمنام��ه ای درباره 
ش��هید صیاد ش��یرازی در ۳فاز 
و در 26 قس��مت که کارگردانی 
آن را مجی��د مظف��ری بر عهده 
دارد، سخن گفت.علیرضا مهرام در گفت وگو با مهر 
با اشاره به س��ریالی درباره شهید صیاد شیرازی که 
تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد، گفت: سریال »صیاد 
دل ها« قرار است با حمایت ارتش جمهوری اسلامی 
ایران زندگینامه شهید صیاد شیرازی را در ۳ فاز به 
نمایش بگذارد. وی ادامه داد: کارگردانی این سریال 
را مجید مظفری بر عهده دارد و قرار است زندگینامه 
ش��هید صیاد ش��یرازی از بدو تولد ت��ا دوران دفاع 
مقدس و زمان ترور در 26 قس��مت توسط خود من 
و فاطمه اباحمزه به نگارش درآید. تهیه کننده سریال 
»صیاد دل ه��ا« درباره فیلمنامه این اثر توضیح داد: 
طرح اولیه نوشته شده است و اثر پس از تصویب در 
مرحله نگارش فیلمنامه قرار خواهد گرفت و احتمالا 
ابتدای س��ال 9۴ به تولید برس��د.  وی درباره بازیگر 
نقش شهید صیاد شیرازی نیز بیان کرد: از آنجایی که 
مجید مظفری به طرح آگاهی کامل دارد قرار است 
نقش شهید صیاد شیرازی را در فاز سوم کار خودش 
ایفا کند.  تهیه کننده برنامه های تلویزیونی با اشاره به 
اینکه سریال هم اکنون در مرحله تحقیق و نگارش 
قرار دارد، بیان کرد: ما در بحث روال داستانی از ارتش 

مشاوره های نظامی خواهیم گرفت.

نیکی کریمی »شیفت شب« را 
به نیمه رساند

»ش��یفت  س��ینمایی  فیل��م 
ش��ب« س��اخته نیکی کریمی 
فیلمبرداری اش را اواسط آبان ماه 
در تهران به پایان رساند و هایده 
صفی یاری این روزها مش��غول 
تدوی��ن جدیدترین س��اخته نیکی کریمی اس��ت. 
در »ش��یفت ش��ب« محمدرضا فروتن و لیلا زارع 
نقش ه��ای اصلی را به عنوان یک زوج ایفا می کنند. 
فیلمنامه  این فیلم با طرحی از محمود آیدن توسط 
علی اصغری و نیکی کریمی به نگارش درآمده است 
و روایت زنی به نام ناهید اس��ت که در خیابان های 
تهران به دنبال شوهرش می گردد تا راز زندگی شان 
را کش��ف کند. چهارمین ساخته نیکی کریمی در 
مقام کارگردان بعد از فیلم های »یک شب«، »چند 
روز بعد« و »س��وت پایان« با مدیریت فیلمبرداری 
علیرضا برازنده اواس��ط آبان م��اه در تهران به پایان 
رس��ید. امیر آقایی، گوهر خیراندیش، امیرحسین 
آرمان، سحر قریش��ی، ترلان پروانه، اکبر رحمتی، 
روح الله محرابی، سعیده عرب و شایان خلیلی دیگر 
بازیگرانی هس��تند که در »شیفت شب« به ایفای 
نقش پرداخته ان��د.  یاس نوروزی نیز بازیگر کودک 
این فیلم اس��ت که در کنار بازیگران بزرگسال فیلم 

جلوی دوربین رفته است.

روایت سردار گرجی زاده 
از »زندان الرشید«

کتاب »زن��دان الرش��ید«، ش��امل خاطرات 
سردار علی اصغر گرجی زاده از روزهای اسارت در 
زندان های رژیم بعث اس��ت که از سوی انتشارات 
س��وره مهر به چاپ س��وم رس��ید. این اثر روایت 
بخش��ی از مظلومی��ت و در عین ح��ال مقاومت 
رزمندگان است. به گزارش تسنیم، کتاب »زندان 
الرشید«، نوشته محمدمهدی بهداروند است که 
خاطرات رئیس س��تاد سپاه ششم نیروی زمینی 
سپاه، س��ردار علی اصغر گرجی زاده در سال 67 و 
سال های اسارت وی در زندان های عراق را روایت 
می کند. این کتاب از س��وی انتشارات سوره مهر 
به چاپ سوم رسیده است. کتاب »زندان الرشید« 
با روایت مقاومت خستگی ناپذیر سربازان ایران در 
جزایر مجنون به تاریخ چهارم تیرماه سال 67، روز 
سقوط جزایر و تأثیرگذاری بسیار گسترده سردار 
شهید علی هاش��می آغاز می شود و با فرار سردار 
گرجی زاده و ش��هید هاشمی به نیزارهای جزیره 
مجنون ادامه می یابد. در همان حال با برخورد یک 
موشک هلی کوپتر بین این دو سردار دفاع مقدس 
جدایی افتاده و گرجی زاده بعد از ۳0 ساعت مخفی 

شدن، به اسارت عراقی ها در می آید.

بزرگداش��ت محمدرضا سهرابی نژاد 
در شانزدهمین شب شاعر در نخلستان 
اوج برگزار ش��د. این مراس��م به دبیری 
حسین قرایی برگزار می شود. در ابتدای 
مراسم  اسماعیل امینی؛ شاعر و نویسنده 
گفت: خوشبختانه طی سال های بعد از 
جوانی با آدم هایی آشنا شدم که خیلی 
شبیه شعرشان بودند، یکی از آنها استاد 
مش��فق و دیگ��ری آقای س��هرابی نژاد 
بود. آقای س��هرابی نژاد هیچ نقابی میان 
زندگی و شعر ندارد و هرگز در موضعی 
نبوده که بگوید از آموختن بی نیاز است. 
هرگاه سهرابی نژاد را دیدم سوالاتی دارد 
و می خواه��د جواب آنه��ا را بیابد. او به 
ارجمندی و بی کرانگی، شعر را می فهمد. 
سهرابی نژاد دارای منش خاصی است و 
من که شعر را در محضر ایشان آموختم 
این را لمس کردم، ایشان دائماً در حال 
آموختن اس��ت،  این ویژگی در جوان ها 

کمتر دیده می شود. 
سهرابینژادبهآنچهسرودهخرسندنبود ■

وی در ادام��ه ب��ه بیان خاط��ره ای اش��اره کرد و 
گف��ت: در دیدار جمعی از ش��عرا ب��ا علامه جعفری، 
این دانش��مند بزرگ به ما توصیه کرد اگر جایی شعر 
خواندید و مورد تشویق قرار گرفتید با خود بگویید این 
افراد ش��عر نمی دانند که من را تشویق می کنند و اگر 
دیدید بزرگان شما را تشویق کردند بگویید این افراد 
من را از سر بزرگواری تشویق می کنند، وگرنه ایشان 
می دانند که من چیزی از شعر نمی دانم، علامه جعفری 
فرمود زمانی که به این حالت رسیدید بدانید آن زمان 
ش��اعر هس��تید.  در این روزگار با آدم هایی مواجهیم 
که احس��اس می کنند غیر از آن کسی که هستند به 
نظر می رسند. اما هنرمند نباید به مرحله ای برسد که 
به آنچه گفته اس��ت، خشنود باشد. آقای سهرابی نژاد 
هیچ گاه به آنچه س��رود خرسند نبوده و پژوهش های 

ایشان در زمینه ادبیات هم قابل توجه است. 
وی در پایان صحبت  های خود گفت: در حوزه های 
جدی مثل علم، ش��عر و فلسفه اساس��اً چیزی به نام 
چهره مطرح نداریم و ش��اید این در حوزه ورزشکاران 
و هنرمن��دان بگنج��د اما در حوزه ش��عر نمی گنجد. 
هیچ ی��ک از نویس��ندگان مطبوع��ات در نمایش��گاه 
مطبوعات مرتضی حکیمی را نمی شناختند. از فعالان 
رس��انه می خواهم »چه��ره« را برای حوزه س��ینما و 
خوانندگی بگذارید و آن را وارد ش��عر و ادبیات نکنید. 
شاعر در اندیشه و آفرینش خود تجلی پیدا می کند و 
نه در چهره.  به گزارش تس��نیم، در ادامه این مراسم 
حمیدرضا شکارسری منتقد و شاعر درباره سهرابی نژاد 
و شعر او گفت: همیشه آرزو می کردم در این جلسات 
باشم. در س��ال های پیروزی انقلاب جریانی به وجود 
آمد که نوعی جمهوری شعری بود چون همین مردم 
ک��ه ریفرم های ق��رن 20 را ایجاد کردن��د گفتند در 
تمام عرصه ها باید حضور داش��ته باشیم و این قضیه 
از سال های جنگ تش��دید می شود و حضور پرتعداد 
ش��اعرانی را می بینیم که شاید بیش از 2 شعر نگفته 
بودند.  وی درباره جریان ش��عر انق��لاب عنوان کرد: 
بخش مهمی از جریان ش��عر انق��لاب مدیون افرادی 
است که جوان بودند اما تجربه شعری داشتند و قبل از 
انقلاب شعر را شروع کردند اما بعدها به جریان انقلاب 
پیوستند. بنابراین شعر انقلاب مدیون چهره هایی است 

که به جریان انقلاب پیوستند اما پیش از انقلاب شعر 
می گفتند و پشتوانه شعر انقلاب بودند. تجربه پیش از 
انقلاب به ش��اعران انقلاب کمک کرد که بدون تکیه 
بر سنت و تجربه ادبی به سراغ شعر نروند. بسیاری از 
افراد با خواندن شعرهای ایشان که در سال های پیش 
از انقلاب سروده بودند، خواهند گفت که پشتوانه شعر 

او متکی بر حماسه و بازی های زبانی است. 
شکارسری در توضیح نکته بعدی درباره سهرابی نژاد 
و شعرش یادآور شد: آقای سهرابی نژاد مانند بسیاری از 
شاعران انقلاب که موفق شدند مجموعه شعرشان را 
منتش��ر کنند آن را منتشر نکرد و مجموعه شعرهای 
ایشان دیر منتشر شد. این باعث شد بعدها امسال بنده 
که درباره شعر انقلاب تحقیق می کنیم، نام سهرابی نژاد 

را فراموش کنیم. 
احیایقالبهایدوبیتیورباعی ■

وی اف��زود: یک��ی از کارهای پژوهش��گران ادبی 
باید این باش��د که نقش چهره های برجس��ته ادبی و 
کمترشناخته شده را بررسی کنند. اگر بپذیریم یکی از 
اثرات انقلاب احیای قالب های شعر کلاسیک بود نقش 
آقای س��هرابی نژاد را باید در احیای قالب های دوبیتی 
و رباع��ی محفوظ نگه داریم. در آن س��ال ها ایش��ان 
تش��خیص می دهد که قالب رباعی کاربرد بیش��تری 
دارد و در واقع ضربه نهایی رباعی را تشخیص می دهد.  
شکارسری درباره وجوه و مهارت های دیگر سهرابی نژاد 
توضیح داد: چه بس��ا برجستگی یک نفر در یک حوزه 
باعث غفلت م��ا از حوزه های دیگر ش��ود و این نکته 
نباید مغفول بماند که آقای س��هرابی نژاد روزنامه نگار 
و نویس��نده نیز هست. ابوالقاسم لاهوتی در سال های 

مشروطه روزنامه بیستم و ملک الشعرای بهار نیز روزنامه 
بهار را منتشر کردند و حتماً اتفاقی می افتد که بحبوحه 
انقلاب ها شاعران خودشان را به جریان روزنامه نگاری 
نزدی��ک می کنند چون یکی از وظایف ش��عر انقلاب 
رسانه ای اس��ت. بنابراین روزنامه نگاری می تواند یکی 
از محل های جذب  ش��اعران انقلاب باشد و بسیاری 
از ش��اعران معروف ما روزنامه نگار بودند. در سال های 
بحران های اجتماعی و سیاسی شاعران می توانند نقش 
فعال تری داش��ته باشند.  وی درباره دیگر توانایی های 
ادبی س��هرابی نژاد افزود: ایشان شعر نو می سرودند و 
در سال 57 شعر نو متن و شعر کلاسیک حاشیه بود 
اما بعد از انقلاب ش��عر کلاسیک تبدیل به متن شد 
و ش��عر نو به حاشیه رفت. ایش��ان در هر دو مقطع از 
زمان متناسب با آن زمان حرکت می کردند. تجربه های 
نوسرایی انقلاب بعدها باعث انتشار مجموعه شعرهای 

نو می شود که حال و هوای حماسی دارد. 
درهمبردنحماسهوعرفان ■

شکارسری در توضیح ویژگی های شعر سهرابی نژاد 
در پایان صحبت های خود گفت: در هم بردن حماسه 
و عرفان، توجه به نش��انه های دینی و همچنین نقش 
ایشان در شعر دفاع مقدس از جمله ویژگی های شعر 
اوس��ت.  در ادامه این مراسم مش��فق کاشانی، شاعر 
پیشکسوت با تشکر از بزرگداشت علم و فرهنگ گفت: 
س��نت مرده پرس��تی تا قبل از انقلاب اسلامی وجود 
داشت و اگر بزرگانی کارهایی انجام می دادند هیچ یادی 
از آنها نمی شد و بعد از مرگ یادشان می کردیم. اما بعد 
از انقلاب بزرگداش��ت ها بیشتر برگزار شد.  وی درباره 
چگونگی آشنایی با س��هرابی نژاد عنوان کرد: آشنایی 

من با شاعر پیشکس��وت و حماسه ساز 
در قالب های شعر فارسی به اوایل انقلاب 
بازمی گردد و بیشتر آشنایی ام به واسطه 
آثاری بود که درباره انقلاب در روزنامه ها 
می خواندم. آرزو داشتم ایشان را ببینم و 
بالاخره در جلسه ای که با حجت الاسلام 
رشاد داشتیم با چهره آقای سهرابی نژاد 
آش��نا ش��دم و بعد از آن ۱2 س��ال در 
واح��د ویرایش رادی��و و بع��د از آن در 
صدا  و س��یما همراه هم بودیم. مشفق 
کاش��انی ادامه داد: استاد سهرابی نژاد در 
طول ۳0 سالی که خدمتشان در صدا و 
سیما و سفر به کلانشهرهای مختلف بود، 
شخصیت منضبط و مردمداری داشت. 
هر کس لحظه ای با او هم صحبت می شد 
فکر می کرد سال های بسیاری است که 
او را می شناس��د.  وی در پایان سخنان 
خود گفت: طی این سال ها ترک اولی را 
از ایش��ان ندیدم. آثار و قالب های رباعی 
و دوبیت��ی او همدم من در خانه اس��ت و در جلد دوم 
کتاب »خلوت انس« نظراتم را درباره سهرابی نژاد بیان 
کرده ام. در ادامه این مراس��م کریم رج��ب زاده درباره 
آشنایی با س��هرابی نژاد گفت: از سال های دور ایشان 
را می ش��ناختم و شعرهای او را در مجله جوانان دیدم 
و علاوه بر این آقای س��هرابی نژاد در متن انقلاب بود 
و درباره این واقعه ش��عر نوشته و منتشر کرده است.  
وی ادامه داد: او اثرات ماندگاری به جای گذاش��ته که 
رباعیات و دوبیتی های وی بسیار برجسته است. او تنها 
برایمان رباعی ننوش��ت بلکه از امکان��ات روزمره زبان 
اس��تفاده کرد و ضرب المثل های فارسی را به خدمت 
گرفت. سهرابی نژاد یک شاعر آیینی و مردمی و شیفته 
اهل بیت)ع( است. زیباترین رباعی و دوبیتی های خود را 
درباره شهیدان کربلا نوشته است. هیچ کجا از رباعی ها 

و دوبیتی های سهرابی نژاد ضعف ندیدم.
رج��ب زاده در پای��ان صحبت ه��ای خ��ود گفت: 
سهرابی نژاد نظریه همفکران خود را می گیرد تا ضعف 
شعری اش برطرف شود. به گمانم سهرابی نژاد حافظ 
قرآن است اما آنقدر فروتن است که چیزی نگفته است. 
عش��ق ورزی به قرآن او را به جایی برده است که غزل 

سعدی را براساس قرآن بیان می کند.
انسانیبزرگواروقدردانمحبت ■

در ادامه این مراس��م حس��ین اس��رافیلی درباره 
سهرابی نژاد گفت: او انسان بزرگواری است که قدردان 
محبت هاست. همچنین اندیشه ها و تفکر دینی در وی 
رسوب کرده و با ائمه معصوم بسیار الفت دارد و شاید 
به همین دلیل باش��د که به سعدی مراجعه می کند 
تا بن مایه کلام این ش��اعر را بی��ان کند. علاوه بر این 
نگاه طنزگونه ایش��ان هم قابل توجه است و این نگاه 
به گونه ای اس��ت که دشمن را حقیر می کند.  وی در 
پایان صحبت های خود گفت:  رباعی ها و دوبیتی هایی 
که آقای س��هرابی نژاد کار کرده اس��ت، برخاس��ته از 
ج��و عمومی و هیجانات جامع��ه در زمان جنگ بود. 
روح بزرگواران��ه و انتقاد ایش��ان به قرآن و نهج البلاغه 
باعث می ش��ود که از گفت وگو با او لذت ببریم. آقای 
سهرابی نژاد همچنان تفکرات انقلابی سال های 57 را 

دارد. 
در پایان این مراسم با حضور حجت الاسلام دعایی، 
شیرین علی گل مرادی، حسین قرایی و جمعی دیگر از 

ادب دوستان از محمدرضا سهرابی نژاد تقدیر شد. 

گزارشی از تقدیر محمدرضا سهرابی نژاد در مؤسسه رسانه ای اوج

شاعری که نقابی میان زندگی و شعر ندارد
اخبار
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نشست هم اندیشی ناشران با شهردار 
تهران سه شنبه شب با حضور شهردار 
تهران، سیدعباس صالحی، معاون فرهنگی وزیر ارشاد 
و جمعی از ناشران و نمایندگان انجمن های نشر کشور 
در بوس��تان گفت وگو برگزار شد. پس از ارائه سخنان 
نماینده های ناشران، محمدباقر قالیباف، شهردار تهران 
در س��خنانی گفت: در ضرورت نشر جای هیچ بحثی 
نیس��ت و لفظ نش��ر و توجه به آن همه را بر این باور 
پایبند می کند که در هر ملت و جامعه ای تولید اندیشه، 
نشر و حفظ و به کار بستن آن، اساس یک جامعه است 
و بدون شک نقشی که این عرصه برای تولید نشر دارد، 

فرد است و در واقع حلقه وصل کار است. منحصربه 
ازحوزهنشرغافلنیستیم ■

قالیباف بیان کرد: اینکه ما 
در شهرداری نتوانستیم حرکت 
جدی و اساسی داشته باشیم و 
کار قابل توجه��ی ارائه ندادیم، 
بحثی نیست اما از موضوع نشر 
غافل نبودیم و ش��اهد این ادعا 

هم برپایی نمایشگاه کتاب یاد یار مهربان، عطر سیب 
و باز باران اس��ت. همچنین ما حدود ۳00 کتابخانه 
در پایتخت داریم و تعداد کتابخانه های ش��بانه روزی 
ما به 69 رس��یده است.  وی با تاکید بر اینکه از بدو 
ورودش به ش��هرداری، رویکرد فرهنگی و اجتماعی 
داش��ته اس��ت، عنوان کرد: یک��ی از اقدامات جدی 
ش��هرداری، بحث باغ کتاب است که مدت هاست در 
حال آماده س��ازی است و حدود ۳00 میلیارد تومان 
هزینه شده است و ما دخالتی در مدیریت آن نداریم. 
باغ کتاب در مقام مقایس��ه جهانی، یکی از فضاهای 

بی نظیر ما به حساب می آید. 
شرایطاقتصادیسخت،محصولاتفرهنگی ■

راازسبدخانوارحذفمیکند
ش��هردار ته��ران با بی��ان اینکه بخش��ی از توجه 
به موضوع نش��ر در ظرفیت فعالیت های ش��هرداری 

نمی گنجد، اظهار کرد: در ش��رایط اقتصادی سخت، 
عملاً محصولات فرهنگی از سبد خانوار حذف می شود 
و ما خود را مکل��ف کردیم برنامه ای را مدون کنیم و 
به هر شکل ممکن به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
در این زمینه کمک کنیم. برای مثال هر کس��ی که 
در فروشگاه های ش��هروند مقداری خرید می کند، به 
گونه ای عمل می ش��ود که یک درصد از خریدش به 
محصولات فرهنگی اختصاص یابد و تاکیدمان بر کتاب 
و نشر است. شهردار تهران با اشاره به اینکه در زمینه 
زیرساخت ها نیازمند همفکری هستیم، درباره مباحث 
اقتصادی صنعت نشر گفت: ما هم باید به اقتصاد نشر، 
ه��م به اقتصاد فرهنگی وهم فرهنگ اقتصادی توجه 
کنیم تا با به کارگیری این ۳ ضلع بتوانیم کار را پیش 
ببریم. در این باره، ناشری مسؤول 
اس��ت که نافع باش��د و منفعت 
به جامعه برس��اند. وی در ادامه 
به تغییر رفتار شهروندی مردم 
در شهر اشاره کرد وافزود: آنچه 
خ��ودم را مکل��ف به انج��ام آن 
کردم، ایجاد تحول رفتاری در ش��هر برای شهروندان 
است و به همین منظور سعی کردیم این تحول را ابتدا 
در ش��هرداری اعمال کنیم. قالیباف در پاسخ به سوال 
یکی از ناشران حاضر در سالن که درباره نحوه اجرایی 
ش��دن فعالیت های ش��هرداری در عرصه نشر کشور 
مطلبی را پرس��ید، گفت: درخواست هایی که ناشران 
داشتند را نوشته ام و در آینده اجرایی خواهند شد؛ در 
حوزه توسعه فروشگاه های بزرگ کتاب در سطح شهر 
اقداماتی در حال انجام است و ترجیح می دهم کار را به 
جایی برسانیم و بعد اعلام عمومی کنیم. وی در پایان 
در پاس��خ به ناشر دیگری، درباره راه اندازی بازار کتاب 
بیان کرد: کار اساس��ی شهرداری به حوزه نشر، کمک 
به زیرس��اخت های حوزه فرهنگ و کتاب است، چرا 
که حتی در کش��ورهایی نظیر آلمان نیز حمایت های 

حکومتی نسبت به زیرساخت ها صورت می گیرد.

کارگردان  رزاق کریم��ی،  مصطفی 
مس��تند »خاطرات��ی ب��رای تمام 
فصول« در گفت وگو با تسنیم با تأکید بر اینکه هنوز 
هیچ یک از نهادهای فرهنگی کشور حاضر به حمایت 
از فیلم »آسمان خردلی« نشده است، گفت: در ایران 
مذاکراتی جدی با ارگان های مهمی انجام دادیم ولی 

متأسفانه به هیچ نتیجه ای نرسیدیم.
وی اف��زود: م��ن ب��ه اتری��ش س��فر ک��ردم و با 
تهیه کنندگان این کش��ور صحبت کردم که برداشت 
مثبتی هم از فیلمنامه »آس��مان خردلی« داش��تند. 
جامعه پزشکی اتریش  مدعی است که درباره مشکلات 
جانبازان ش��یمیایی در زمان جن��گ هم حامی ایران 
بوده است. من هیچ وقت نمی خواهم اتریشی ها حامی 

این فیلم باش��ند ی��ا حتی این 
فیلم به صورت مش��ترک با آنها 
ساخته ش��ود چون آنها طبیعتاً 
فیلمنامه  درباره  نقطه نظرهایی 
دارند ام��ا آنها خیلی علاقه مند 
هستند تا این پروژه انجام شود 

البته م��ن از کمک های اجرایی اتریش هم اس��تفاده 
خواهم کرد.

این کارگردان س��ینما تأکید کرد: دنیا بر موضوع 
جانبازان شیمیایی سرپوش گذاشته است، به همین 
خاطر احس��اس می ک��ردم در ای��ران از این موضوع 
استقبال می کنند اما گویا تولید فیلم سینمایی درباره 
جانبازان ش��یمیایی برای کس��ی اولویت ن��دارد. من 
علاقه دارم درباره جنگ کار کنم. آشنایی با جانبازان 
شیمیایی برای من این موضوع جدی را شکل داد. در 
ایران هر چند س��ال یک بنیاد سینمایی دفاع مقدس 
تأسیس می شود که اتفاق خوبی است، این کارگردان 
س��ینما درباره چرایی حمایت اتریشی ها از این فیلم 
گفت: همه که بی ایمان نیس��تند. من با اتریش��ی ها 
زندگی کرده ام و فرهنگ آنها را می شناس��م. صدمات 
استفاده از سلاح شیمیایی در جنگ اول جهانی آن قدر 

وحشتناک بود که هیتلر هم در جنگ دوم جهانی از 
آن اس��تفاده نکرد. وقتی صدام از این بمب ها استفاده 
ک��رد بچه های ایرانی در اتریش ی��ک تظاهرات به راه 
انداختند. نماد تابوت شهدا را ساختند و با عکس آنها به 
خیابان های وین آمدند. بچه ها ماسک روی صورتشان 
زده بودن��د و کاملاً این نمادها جل��ب توجه می کرد، 

جمعیت تظاهر کنندگان به سرعت افزایش پیدا کرد.
کارگردان مس��تند »خاطراتی برای تمام فصول« 
افزود: اتریشی ها مات و مبهوت مانده بودند و می گفتند: 
این موضوع برای جنگ اول جهانی است، الان دوباره 
چرا این اتفاق افتاده است؟ آنها متوجه شدند که صدام 
علیه ایران از سلاح ش��یمیایی استفاده کرده است و 
وحش��ت زده به جمع تظاهرکنندگان می پیوس��تند. 
یکی از اتریش��ی ها در آن وسط 
داد م��ی زد و می گف��ت: »الان 
ب��رای ای��ران این اتف��اق افتاده 
اما ف��ردا کش��ورهای دیگر هم 
مبتلا خواهند ش��د«. حتی اگر 
در ایران کس��ی به این موضوع 
علاقه نداشته باشد، به نظرم این موضوع جهانی است 
و یک نفر باید آن را بسازد. رزاق کریمی در ادامه گفت: 
امروز این کار کاملاً به بن بست رسیده است. »آسمان 
خردلی« 20 سال قبل با اسم دیگری نگارش یافت. 
موضوع این فیلم جانبازان شیمیایی است. بزرگوارانی 
از س��ینمای دفاع مقدس موضوع این فیلم را تقویم 
کردند. من 2/5 سال به عنوان داوطلب افتخار حضور 
کنار این جانبازان را داش��تم. سال ها گذشت و آرزو 
داش��تم کاری انجام دهم که نهایتاً »خاطراتی برای 
تمام فصول« را س��اختم. ما فیلمنامه پروژه »آسمان 
خردلی« را دوباره نوش��تیم چون در این 20 س��ال 
اتفاقات زیادی افتاده بود اما موضوع همان جانبازان 
شیمیایی است. ابراهیم حاتمی کیا با این کار موافق 
بود و حامی و مش��وق من ب��ود. امروز می فهمم چرا 

ابراهیم دلگیر است و کاملًا درکش می کنم.
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سینما کتاب


